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A l’era de les noves tecnologies, l’e-
lement clau són les dades. Tot són
dades. Aquestes línies que ara es-
tàs llegint són dades. I el proble-
ma de les dades és que s’han
d’emmagatzemar en algun in-
dret. O és que et pensaves que
aquestes paraules i aquestes imat-
ges estan guardades al teu ordi-
nador o telèfon mòbil?
Parlem de milions de servidors

agrupats en Centres de Processa-
ment de Dades (CPD), repartits
pel planeta, que guarden l’enorme
quantitat d’informació que cada
dia generem els humans. Com si
fossin biblioteques gegants, però
en la seva versió digital.

ON SÓN LES DADES?
El gener d’enguany, la Generali-
tat de Catalunya feia públic un
contracte milionari. El servei d’a-
provisionament i gestió d’in-
fraestructures de dades de la Ge-
neralitat ascendia a 561 milions
d’euros en cinc anys. El contracte
marcava on i com es guardarien
les dades de l’administració pú-
blica catalana. En aquest sentit,
l’organisme no disposa dels seus
propis centres i confia en tres
grans empreses perquè emma-
gatzemin les dades que genera:
IBM Cloud, Amazon Web Servi-
ce i Microsoft Azure.
Tal com ha pogut comprovar

aquesta publicació, cap de les
tres empreses tenen centres de
dades a Catalunya. Així, Micro-
soft i IBM esperen inaugurar
un CPD d’aquí a poc temps a
Madrid, mentre que Amazon
en té tres a l’Aragó.
Amb tot, aquests no són els

únics indrets on es guarden dades.
La Generalitat tria les grans mar-
ques perquè són les que més fa-

cilitat donen a la seva infraes-
tructura d’informació, però el
territori, i sobretot la metròpoli,
s’està convertint en un dels epi-
centres del sud d’Europa pel que
fa als centres de dades.
Un estudi de l’any 2021 de la

consultora Savills Aguirre New-
man publicat per The New Bar-
celona Post considerava que l’es-
tat espanyol competirà en el fu-
tur amb les zones d’Europa que
avui dia tenen més centres de da-
des. Parlem de Frankfurt, Lon-
dres, Amsterdam i París. L’in-
forme afegia que Barcelona acu-
mularà el 25% dels CPD de l’Es-
tat, i Madrid el 43%.
Si parlem d’equipaments con-

crets, cal esmentar el que les em-
preses Merlin i Endeavour inau-
guraran a finals d’any al Parc Lo-
gístic de la Zona Franca i que
comptarà amb 25.000 metres
quadrats i una inversió de 100 mi-

lions d’euros, o el que la immo-
biliària Renta Corporación cons-
truirà a l’Hospitalet i que tindrà
10.000 metres quadrats. De totes
maneres, si hi ha un projecte re-
alment notable a la regió metro-
politana, aquest és el que es cons-
truirà al Parc de l’Alba de Cerda-
nyola del Vallès, ja que serà el més
gran de Catalunya. La multina-
cional americana Panattoni in-
vertirà uns 300 milions d’euros
per crear un centre de dades de
42.000 metres quadrats.

GRANS CENTRES DE DADES
El complex de Cerdanyola, tot i la
seva magnitud, no rivalitzarà amb
els equipaments més grans del
planeta d’aquesta mena. A No-
ruega, per exemple, hi ha el cen-
tre de dades de Kolos, que té dos
milions de metres quadrats, qua-
tre plantes i consumeix 1.000
megawatts de potència. Als Estats

Units, per altra banda, el CPD The
Cidatel també té dos milions de
metres quadrats i un consum de
650 megawatts.
Aquestes xifres estan molt

allunyades de les del CPD de
Cerdanyola, que tindrà una po-
tència de 42 megawatts. Fins i tot
el centre de dades metropolità és
petit si el comparem amb el de
Meta –l’empresa matriu de Fa-
cebook– que es construirà a Ta-
lavera de la Reina i que tindrà una
potència de 248 megawatts i un
consum d’aigua de 200 milions de
litres anuals.

EL PROBLEMA
Com ja es pot intuir, els centres de
dades suposen un greu problema
de consum de recursos. Segons
explicava en declaracions a TV3 el
catedràtic d’estudis informàtics de
la UOC Xavier Vilajosana, un
centre de dades dels més grans del

món pot consumir cada any l’e-
lectricitat d’una ciutat de la mida
de Badalona. A més, el consum
d’aigua per refrigerar una ma-
quinària que allibera molta calor
també és molt elevat. De fet, totes
les dades emmagatzemades al
món gasten el 5% de l’energia que
els humans consumim.
Actualment, estem a l’inici de

tota una revolució, i aquest con-
sum, que va viure un primer auge
amb la pandèmia, anirà a més.
Amb la intel·ligència artificial o
quan veritablement s’implanti
l’anomenat Internet de les Coses,
la necessitat d’emmagatzemar
dades encara serà més gran. La in-
formació relativa a la nevera, la
dels llums connectats a la xarxa,
la de les persianes… Totes aques-
tes dades domèstiques s’hauran
d’allotjar en algun indret, i en un
context de crisi de l’energia això
pot suposar un problema.

Les dades necessiten lloc
» La metròpoli de Barcelona es postula per ser un centre referent en la gestió dades

» La Zona Franca, l’Hospitalet i sobretot el Parc de l’Alba de Cerdanyola del Vallès seran llocs clau

Actualment, els centres de dades consumeixen el 5% de l’energia de tot el món. Foto: Barcelona Supercomputing Center/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

Me la vaig trobar al parc, jugant amb els
seus dos gossos, i ens vam saludar.
Duia una jaqueta vermella i uns texans.
Uns dies més tard, amb un vent carre-

gat de pols i de pol·len d’aquests que et fan perdre les
ganes de respirar, vaig creuar-me un altre cop amb
la seva mirada alegre i dolça. Els seus dos gossos, pen-
dents d’ella, semblaven els seus escortes, clavats al
seu costat. Em vaig atrevir a quelcom més que un
somriure i li vaig preguntar el nom dels animalets, i
si eren tan bons com semblaven. La Maria portava
la mateixa jaqueta vermella. No era un bon dia per
fer petar la xerrada i em vaig proposar convidar-la a
un cafè un altre dia, en un altre moment. Aquesta
mena de coses que ens passen pel cap i que sempre
posposem perquè sempre anem amb presses.
Va passar un temps abans no la vaig tornar a veu-

re. Un drama havia trasbalsat la seva vida, però jo
no ho sabia. La Maria tornava a passejar pel carrer;
pel parc amb la seva jaqueta vermella. De seguida
vaig notar que alguna cosa havia canviat. Estava més
encongida, més prima, més fràgil… I és que la Ma-
ria té seixanta-vuit anys i una llarga vida laboral a
les espatlles. El seu monyo al cap ja no estava reco-
llit a la perfecció, la seva jaqueta es veia més arru-
gada i la seva mirada increïblement dolça estava tra-
vessada per una tristesa infinita.
I és que, ara, la Maria ja no té casa. M’ho expli-

ca davant d’un cafè. Actualment, la Maria es passa
tot el dia al carrer. La preocupa més la situació dels
seus companys de vida que la seva pròpia. Els ani-
mals no són benvinguts als centres d’acollida. És tot
el que li queda des que la seva vida anterior va nau-
fragar. L’amor que li donen i l’afecte incondicional
que té per a ells la manté dempeus. Tant és així que
no accepta separar-se d’ells ni per un minut i s’es-
tima més rondar pels carrers des del matí i fins molt

tard per evitar-los el traumatisme d’acabar en una
gàbia en una gossera. A la nit se’n fa càrrec el seu fill
quan torna de la feina. L’un és molt vellet i la ne-
cessita més que mai. Crec que sense els seus gossets
la Maria s’hauria enfonsat.
Tot s’ha tornat molt complicat per a la Maria des

que va perdre la feina, i encara més des que va per-
dre la seva llar.
Divendres 21 d’abril la Maria havia de ser des-

nonada per Promontoria Coliseum, una immobiliària
controlada al 100% pel fons voltor Cerberus. La PAH
de Barcelona va aconseguir aturar el desnonament
in extremis, tot i la insistència de la comitiva i els
Mossos d’Esquadra, que no volen “discutir les lleis”.
La Maria té dret a un lloguer social gràcies a la nor-
mativa antidesnonaments catalana (Lleis 24/2015
i 1/2022), que obliga els grans tenidors d’habitatge
–com bancs i fons voltors– a oferir un lloguer social
a les famílies que demostren situació de vulnerabi-
litat abans de desnonar-les, tant en casos d’impa-
gament de lloguer o d’hipoteca com de finalització
de contracte d’arrendament.
Una família més hipotecada víctima de la crisi.

La Maria fa més de 15 anys que viu en aquest pis, si-
tuat al carrer Bac de Roda, al barri de Sant Martí de
Barcelona. De fet, era de la seva propietat. Com tan-
tes altres famílies en aquest país, es va hipotecar per
tenir un sostre amb la CAM el 2007, que posterior-
ment va cedir el crèdit al Banc Sabadell. El 2013, per
culpa de la crisi econòmica, va deixar de pagar i el
banc va subhastar l’habitatge, i a ella li va quedar un
deute de 139.000 euros. Durant tot aquest temps, la
Maria, acompanyada per la PAH de Barcelona, va in-
tentar negociar una dació en pagament, però l’úni-
ca resposta del banc va ser proposar-li un reallotja-
ment, tot i que l’entitat mai va arribar a ensenyar-
li cap pis ni a fer-li una proposta formal.

Amb el temps, el Banc Sabadell va crear amb Cer-
berus la societat Promontoria Coliseum, a la qual va
transferir la propietat de milers de pisos, entre ells
el de la Maria. Des de llavors, el fons s’ha negat a ofe-
rir-li cap alternativa més enllà del desnonament. Així
mateix, l’afectada ha denunciat la situació davant l’A-
juntament de Barcelona perquè sancioni Promon-
toria d’acord amb la Llei 24/2015.
Aquest cas demostra que la crisi residencial, pro-

tagonitzada ara per la bombolla del lloguer, ha es-
tat provocada pels mateixos que van provocar l’an-
terior crisi hipotecària, que segueixen sense haver
pagat per la seva nefasta gestió i que ara pretenen
continuar enriquint-se a costa de famílies com la de
la Maria.
Malgrat la recent reforma relativa als drets dels

animals (article 333 bis), que reconeix els nostres
companys com a “éssers vius dotats de sensibilitat”
i que estableix les obligacions dels propietaris –”el
propietari, posseïdor o titular de qualsevol altre
dret sobre un animal ha d’exercir els seus drets i els
seus deures de cures respectant la seva qualitat de ser
sensible, assegurant el seu benestar conforme a les
característiques de cada espècie i respectant les li-
mitacions establertes en aquesta i altres normes vi-
gents”–, no s’ha pogut aconseguir, de part de les ad-
ministracions, un reallotjament per a la Maria que li
permeti exercir aquest dret ara ja consolidat. Ara que
la seva situació precària l’obliga a desplaçar-se per
acudir a cites, no ho pot fer en transport públic, ja que
no està permès viatjar amb dos animals. Avui dia, la
Maria continua deambulant pels carrers dotze hores
al dia, doblement víctima d’un sistema inhumà.
Continuarem acompanyant-la i ajudant-la fins

que trobem una solució per a ella i els seus estimats
gossos.
Ànims Maria! No estàs sola.

NLes millors
perles

El youtuber Marc Lesan ha traït la cadena on col·labora, 8TV,
en directe. Analitzant per què el TikTok del canal té tants

seguidors, el jove va afirmar amb contundència que la clau del
seu èxit és fer-ho tot en castellà i blanquejar l’extrema dreta.

En campanya electoral sembla que tot s’hi val, i els jocsde paraules sempre són benvinguts. El cartell del PSOE
de Toledo crida al vot a la seva candidata, Milagros Tolón.
Al costat, el cartell del PP respon: “Hechos, no Milagros”.

Un altre nen Jesús que sembla que hagi nascut d’un miracle,
però aquest cop el miracle en qüestió ha estat la ciència.

En Jesús és el primer nen de l’Estat que ha nascut després d’un
trasplantament d’úter. La mare va donar a llum al Clínic.

Uns activistes ecologistes italians alerten del canvi
climàtic ficant-se a la Fontana di Trevi de Roma i

tenyint l’aigua de negre. L’alcalde assegura que caldrà
buidar la font i que es perdran 300.000 litres d’aigua.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

per Frédérique Brion, activista de la PAH de Barcelona

Una senyora que anomenarem Maria
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Un home fa tocaments a cinc menors
i intenta endur-se’n un d’una fleca1

2
En marxa les polèmiques 
obres del pavelló de l’Illa

Collboni: “En el següent mandat hem 
d’encarar la fase final de la Colònia Castells”

La sorpresa de la Guàrdia Urbana 
en escorcollar un cotxe al districte

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

Ajornat l’enderroc imminent de la casa 
del cap de moltó de les Corts

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

El nou president de la FAVB
deixa reflexions molt

interessants en una entrevista 
a Línia Les Corts. Ramos alerta
que hi ha una realitat global 

que supera el moviment veïnal i
que aquest no està organitzat. 
“Ens hem de reagrupar”, diu.

pàgina 8Camilo Ramos

Salvem el Patrimoni de les Corts
denuncia que l’Onada Serveis 
és “l’únic fre” que evita que es
desencalli el projecte de la

residència de gent gran de Can
Capellanets. Aquesta empresa
havia de ser la promotora, però
l’Arquebisbat va canviar d’idea.

pàgina 9L’Onada

Els Mossos d’Esquadra van
detenir el 16 de maig l’home 
que havia fet tocaments a cinc

menors de les Corts.
Tres dies abans la policia havia
rebut una trucada que l’home

havia intentat endur-se 
un nen de 9 anys. 

pàgina 10Mossos d’Esquadra

A les xarxes

@jofrellombart: Es pot ser negre i es pot
ser imbècil. El racisme acabarà el dia que
a un negre que és imbècil se l’insulti per-
què és imbècil i no perquè és negre.

@uri__soler: Doncs @ArrelsFundacio ha
fet la campanya més ben feta de les elec-
cions. De les 1.200 persones que viuen al
carrer, n’hi ha molt poques amb dret a vot.

#LaMillorCampanya

@agenciaacn: Les denúncies per violèn-
cies sexuals han augmentat gairebé un
20% a Catalunya el primer quadrimestre
del 2023.

#ViolènciesSexuals #RacismeAlFutbol

Safata d’entrada

Un servidor veu molt greu
que gairebé la meitat
dels aspirants a accedir a

fer de mestres d’infantil i pri-
mària hagin suspès les proves
d’aptitud personal, les PAP, unes
proves que només demanaven
un nivell bàsic de quart d’ESO.
Això, per si sol, ja indicaria el baix
nivell d’una gran majoria dels as-
pirants. És obvi, i des de fa dè-
cades, que la reducció de con-
tinguts en el nostre sistema edu-
catiu ha provocat el baix nivell
d’una majoria de futurs aspi-
rants a mestres. Han estat 5.164
aspirants, dels quals gairebé la
meitat no han assolit els mínims

Mestres ineptes?
per David Rabadà

d’un quart d’ESO que suposa-
dament havien aprovat. 
Molts professors fa anys

que exigim que l’escriptura i
la comprensió lectora siguin
un fet ben assolit des de pri-
mària, que els currículums
de secundària siguin elevats i
amb esforç i que els accessos
a la universitat siguin d’una
excel·lència i equitat d’acord
amb tot l’anterior. Resulta ja

obvi que el Departament d’E-
ducació ha fet cas omís de tot
el que fa dècades que se li ha
recomanat, i ara exigim que el
conseller Josep Gonzàlez-
Cambray posi solució a aquest
fet fugint d’ideologies i d’in-
teressos electorals. Si no, serà
obvi que el Departament ha
fet cas omís de tot el que s’ha
publicat, desatenent la veu
dels professors.
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El català està en risc. Els cinc
partits de Barcelona que van par-
ticipar en el debat organitzat per
Plataforma per la Llengua i con-
duït pel director de VilaWeb, Vi-
cent Partal, el 17 de maig a l’Espai
Línia van coincidir en el seu dia-
gnòstic de la llengua catalana al
país i, sobretot, a la capital. Eli-
senda Alamany, d’ERC, Jordi
Martí Grau, dels comuns, Esther
Niubó, del PSC, Joan Rodríguez,
de Trias per Barcelona, i Jordi Es-
tivill, de la CUP, semblaven dis-
posats a trobar un espai de con-
sens. Malgrat això, i tot i que l’a-
nàlisi de la situació del català va ser
més o menys compartit, en les ma-
neres d’encarar els reptes als quals
s’enfronta la llengua van aflorar les
divergències. Això sí, en un debat
sempre cordial i constructiu.

LA SITUACIÓ DEL CATALÀ
“La salut del català no passa pel
millor moment i el seu ús social
entre la gent jove ens hauria d’a-
lertar”, afirmava Alamany. La
preocupació de la republicana
era compartida per Rodríguez,
que denunciava que el català viu
una “situació d’emergència clara,
perquè cada vegada és més difí-
cil viure en català, tant a Barcelona
com al país”.
Alhora, Martí Grau assenya-

lava que si bé als anys 80 la llen-
gua va aconseguir fer un salt en-
davant gràcies a “un gran con-

sens”, ara cal tornar a unir forces.
El dels comuns es referia al fet
que, ara fa gairebé mig segle, es
va apostar per la normalització
lingüística a través de tres grans
vehicles: els mitjans de comuni-
cació públics, l’escola catalana i
una administració pública en l’i-
dioma del país.
Davant d’això, tant Martí

Grau com la resta de partici-
pants en el debat van afirmar que
calen nous mecanismes per fer
créixer l’ús del català. Així mateix,
els cinc candidats van argumen-
tar que el món global i tecnològic
obliga a repensar l’estratègia per
augmentar les persones que te-
nen la llengua catalana interio-
ritzada en el seu dia a dia.
Segurament, la que es mos-

trava més tímida en la seva de-
núncia era Niubó. Tot i reconèi-
xer que hi ha un retrocés en l’ús
del català, la socialista va afirmar
que “no hi ha una situació d’e-
mergència”.
Un extrem molt allunyat de la

idea d’Estivill, que va afirmar
que, davant d’aquesta situació
crítica, l’administració s’hi ha
“posat de costat”.

QUI EN TÉ LA CULPA?
Davant d’un problema compartit,
els partits van començar a dis-
tanciar-se en assenyalar qui n’és
el responsable. Estivill va ser el
més contundent en aquest apar-
tat. El de la CUP va dir que no es
pot “separar el model de ciutat de
la situació d’emergència del ca-
talà”. “A Barcelona està demostrat
que els més reticents a parlar ca-

talà són els expats i els nòmades
digitals, i davant d’això, la llengua
es troba entre el nacionalisme es-
panyol i un cosmopolitisme ba-
nal”, va etzibar l’anticapitalista.
Es referia a la pressió exerci-

da des del govern espanyol i, a
parer seu, a la inacció del govern
d’Ada Colau, els mateixos cul-
pables que identificava el mem-
bre de Trias per Barcelona. “S’ha
abaixat la guàrdia des del govern
municipal i ara que venen elec-
cions s’ha actuat a correcuita”,
deia Rodríguez.
Alamany anava un pas més

enllà i, a més d’assumir la crítica
al govern de socialistes i comuns
a Barcelona, afirmava que no es
pot ser “reactiu” a l’hora de de-
fensar la llengua. “Ens fixem molt
en la retolació, per exemple, però
després arriba una gran multi-
nacional amb centenars de tre-
balladors que no parlen català i
hem d’actuar d’alguna manera”,
va remarcar.
Els tres candidats indepen-

dentistes van afirmar que hi ha
normatives com el reglament d’ús
lingüístic de l’Ajuntament de Bar-
celona que es va signar el 2010 i
que s’incompleix sistemàticament.
“Seria impensable que algú digu-
és que les lleis de trànsit es poden
complir o no”, va dir Estivill.
Així, en aquest apartat es va

poder apreciar la distància entre
sobiranistes i l’esquerra no in-
dependentista. “Soc partidari del
fet que el català ha de seduir, però
alhora, amb la normativa a la mà,
s’ha de vigilar que s’usi”, deia
Martí Grau.

Niubó, que recollia aquesta
idea de la seducció, va afirmar
que el català es va tornar antipàtic
“durant els anys del Procés”.
“Ens trobaran en les mesures a
favor del català, però no en les
sancions”, afegia.
Davant d’això, Rodríguez as-

senyalava que “la dicotomia no és
entre imposar o seduir, sinó que
s’han de fomentar els nostres
drets lingüístics”.

COM CANVIAR EL RUMB
Un altre cop, les veus van diver-
gir en les solucions. Si bé el PSC
i els comuns es mostraven més
partidaris de la seducció, el cert és
que Martí Grau i Niubó van dir
que cal respectar la normativa
municipal. No obstant això, la so-
cialista no es va mostrar partidà-
ria de posar clàusules lingüístiques
per a les empreses que es pre-
senten a concursos públics.
Aquesta proposta, que es va

impulsar el 2022, compta, però,
amb el suport de la resta de for-
ces que van participar en el de-
bat a l’Espai Línia. De fet, totes
elles van identificar com un greu
problema la manca d’ús del ca-
talà en els serveis públic exter-
nalitzats per l’Ajuntament. Ta-
llers en centres cívics, activitats
esportives o formacions a bi-
blioteques són alguns dels casos
als quals es van referir.

L’ASSIGNATURA PENDENT
Sens dubte, un dels problemes
més grans als quals s’enfronta el
català és la manca de força que té
en la producció audiovisual i cul-

tural. En aquest debat es va poder
apreciar que hi ha molt bones in-
tencions, però molts pals de cec.
Martí Grau parlava del hubde

l’audiovisual al Besòs com un in-
dret des del qual promocionar el
català. Alamany deia que cal apos-
tar pel videojoc en català. Niubó
deia que s’ha de potenciar la crea-
ció de continguts entre la gent
jove. Estivill defensava que aquest
tema no té gaire sentit quan l’A-
juntament inverteix en esdeveni-
ments com el Primavera Sound,
que només porten “dos artistes ca-
talans al cartell”. Rodríguez afir-
mava que la televisió pública de
Catalunya no pot fer una reedició
de la sèrie Cites en la qual el 50%
sigui en castellà.
Mentrestant, a Netflix, You-

Tube, Twitch o Spotify el català és
minoritari.

COMISSIONAT O REGIDORIA?
Durant tota la trobada, una pa-
raula va sobrevolar el debat. Ala-
many va ser la primera a esmen-
tar la idea d’un comissionat, és a
dir, una figura dins de l’Ajunta-
ment que vetlli perquè el català
millori la seva salut a la ciutat i a
la institució. La majoria dels par-
tits hi van estar d’acord, amb
una excepció. La CUP va voler re-
doblar l’aposta i va demanar que
el català tingui un lloc encara
més preeminent a l’administració:
una regidoria.

L’Espai Línia va acollir el debat de Plataforma per la Llengua, moderat pel director de VilaWeb, Vicent Partal. Foto: Joanna Chichelnitzky

Escaneja el 
codi QR per 

veure el debat 
sencer en vídeo
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Entre la seducció i la norma: els partits
debaten sobre el català a l’Espai Línia

Albert Alexandre
BARCELONA
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Ha estat escollit fa poc pre-
sident de la FAVB. Vostè
és llibreter de professió.

Quin serà el llibre d’estil de la
FAVB amb Camilo Ramos?
El llibre d’estil no l’estableix només
una persona, sinó la junta de l’en-
titat. Faré més aviat un paper de co-
ordinador i d’impuls a la gent jove
perquè vagi agafant més respon-
sabilitats de cara a un futur que es-
pero que no trigui gaire.

Assumeix el càrrec per un perío-
de màxim de dos anys, precisa-
ment amb aquesta voluntat de
rejovenir l’entitat. Creu que la
gent jove s’hi sent representada?
Hem de ser francs: per a la majoria
de població jove, avui dia la FAVB
i les associacions de veïns en ge-
neral som una cosa estranya. Això
no vol dir que no hi hagi gent jove
que hi mostri interès. De fet, és un
fenomen que estem notant cada
cop més, que hi ha gent jove que
va entrant en associacions veïnals.
Aquest és el nostre gran repte:
ser més atractius per a la joventut.

Com s’ha de fer això?
Cal un procés de renovació, i el fu-
tur no el podem marcar la gent de
certa edat. Nosaltres podem servir
als joves d’experiència en la mesu-
ra que ho necessitin, però no im-
posant aquesta experiència. Ells
han de definir el seu propi camí. A
la gent jove que ha entrat a la FAVB
li hem dit que el procés de renova-
ció és cosa seva. Els grans no assis-
tirem a les reunions d’aquest àmbit.

Som a pocs dies de les eleccions
municipals. En aquesta ocasió, el
debat electoral de la FAVB no
s’ha pogut celebrar. Per què? 
Algunes forces polítiques veuen la
FAVB com un enemic, o com un
amic d’altres forces polítiques. Però

la nostra línia d’actuació coincideix
en determinats punts amb algunes
forces i en altres punts, amb altres. 

Creu que en algun moment la
FAVB ha pecat de ser massa pro-
pera a determinats partits?
Pot ser que algú ho hagi interpre-
tat així. Però la FAVB va ser, fins i tot
abans de la democràcia, una escola
de formació democràtica. I si una
cosa hem de dir a les associacions
és que siguin pluralistes. 

Entrant en els grans temes de
campanya, la FAVB fa molt que
alerta de la pobresa i les desigu-
altats. Creu que els plans de bar-
ri resolen aquests problemes?
Els plans de barri són útils quan són
assumits per la comunitat, però, tal
com s’estan desenvolupant, tenen
diverses mancances. Si es tracta

de problemes estructurals, no n’hi
ha prou amb un pla de barri de qua-
tre anys: cal incrementar els recur-
sos econòmics del Districte cor-
responent. A més, en molts casos,
la persona contractada per fer el pla
no coneix la zona prèviament i hi ar-
riba ja volent dissenyar les propos-
tes. Els moviments veïnals tenim un
altre ritme. Al final sembla que l’ad-
ministració imposi els plans.

Han demanat reconnectar els
barris del nord de la ciutat i el Be-
sòs. Les desigualtats d’aquesta
zona es poden solucionar a curt
o mitjà termini?
No. Calen molts mandats, perquè
estem en un sistema que crea de-
sigualtats constants. Per exemple,
s’ha prioritzat la unió dels Ferrocarrils
entre Gràcia i plaça Espanya abans
que la unió de Trinitat Nova i Trini-

tat Vella, que serviria per connectar
Nou Barris amb Santa Coloma. Tam-
bé es prioritza arribar a l’aeroport
abans que aquesta connexió dels
barris de rendes baixes. No pot ser.
És una qüestió de justícia espacial.

Sobre mobilitat, el tema estrella
són les superilles. Hi ha partits
que acusen l’alcaldessa Colau
de no mirar els barris desafavo-
rits i preocupar-se més pel cen-
tre de la ciutat. Des de la FAVB ho
comparteixen?
Som molt partidaris de la idea de la
superilla, i a l’Eixample era el que to-
cava. Però no pot ser que hi hagi su-
perilles de primera i de segona ca-
tegoria. Jo soc de Sant Andreu, i allà
la gent està molt contenta amb la
reforma del carrer Gran, però si
compares allò amb la superilla de
l’Eixample... A l’Eixample les cruïlles
són places, a Sant Andreu són un
problema entre el cotxe i el vianant.
Hi ha hagut una distribució una
mica desigual. I també hem de dir
que ens sorprèn acabar el mandat
gairebé amb la mateixa quantitat
d’obres amb què acabava Trias.

Un dels cavalls de batalla actuals
de la FAVB és el de les terrasses.
Demanen que es limiti el nombre
de taules. Hi confien?
Amb aquesta pregunta sembla que
el nostre principal problema a la ciu-
tat sigui el de les terrasses, quan els
problemes greus són uns altres.
Ara bé, és veritat que la restauració
està fent un ús desenfrenat de les
terrasses i espero que l’Ajuntament
prengui mesures al respecte. Crec
que qualsevol que entri al govern ho
farà, perquè hi ha un abús.

Pel que fa a la inseguretat, més
d’un cop han dit que és qüestió de
percepció. Als veïns que situen la
inseguretat com la seva primera
preocupació, què els diria?
Hi ha casos en què sí que hi ha in-
seguretat. Per exemple, al Besòs hi ha
ocupacions d’habitatges que no
són per necessitat: són ocupacions

per part de màfies per subarrendar.
Des de la FAVB, i normalment des de
les forces d’esquerra, hem pecat
molts cops de bonisme. Ara bé, des-
prés hi ha l’interès polític de dir que
a Barcelona no s’hi pot viure, de plan-
tejar una ciutat que no existeix. D’al-
tra banda, s’està produint un retro-
cés en termes de convivència i s’es-
tà tractant com una qüestió de se-
guretat. En comptes de fomentar la
mediació, es tracta de forma policial.

La neteja també apareix al cap-
davant de les preocupacions ve-
ïnals. Què creu que ha de fer l’A-
juntament en aquest sentit?
Entre altres coses, i sé que això no
agradarà a algunes associacions de
veïns, tornar al porta a porta. 

Per què genera aquest rebuig?
Perquè hi ha el pensament que la
brossa és de l’Ajuntament, i no: la
brossa és dels ciutadans. Però la
gent busca la seva comoditat.

Sobre el turisme, parlen d’un
model descontrolat. Creu que és
viable trencar la dependència
que Barcelona té d’aquest sector?
Primer caldria tenir una política pro-
ductiva diferent. Mentre no sigui
així, és molt difícil. Això ha fet que al-
gunes zones hagin perdut comple-
tament la seva identitat, com la Ram-
bla, que ja no és nostra. Sembla que
no hem après res de la pandèmia,
perquè hem tornat a un desenvolu-
pament intensiu del turisme. També
és cert que hi ha una realitat global
que ens supera i que el moviment ve-
ïnal no està organitzat. Abans els jo-
ves socialitzàvem als barris, ara ho fan
a les universitats o en altres contex-
tos. Però en algun moment el movi-
ment veïnal s’haurà de reagrupar.

Ja fa vuit anys que Colau és al-
caldessa. Els comuns han repre-
sentat la transformació que apun-
taven que suposarien?
Ningú que arribi a l’administració
pot fer tot el que es proposava
quan hi va entrar, perquè les forces
i els enemics que tenies a l’exterior
no són els que tens a l’interior. Pot-
ser van subestimar això, i no han sa-
but teixir xarxes amb els movi-
ments veïnals en lluites que s’havien
de fer conjuntament. La crítica prin-
cipal que tinc cap als comuns és que
tenen un programa de govern mu-
nicipal, però no tenen un programa
més enllà. Sovint fan coses en res-
posta a peticions o ocurrències,
però no perquè tinguin progra-
mes estratègics. Tot i que també re-
conec que el dia a dia en una ad-
ministració és brutal.

Això vol dir que quan toca gover-
nar s’ha de ser més realista?
De vegades ni tan sols és una
qüestió de realisme. Una cosa són
els plans de barri, les inversions, i
una altra són els plans estratègics,
que marquen el futur. Els comuns
han deixat els plans estratègics en
mans dels socialistes. Són plans
amb un marcat caràcter econòmic,
on es tenen en compte les forces
econòmiques però no hi ha re-
presentants de les Humanitats.
Nosaltres hi entrem com a FAVB,
però no com a associacions veïnals
per separat. En canvi, els diversos
sectors econòmics hi entren com a
gremis diferents. És un contrapoder
molt fort. I per si això no fos prou,
n’hi ha un altre més enllà: l’AMB.
L’AMB hauria de ser útil, perquè
hauríem d’anar cap a una ciutat me-
tropolitana, però és una repartidora
de recursos per als ajuntaments.

“Hem pecat molts cops
de bonisme pel que fa 
a la inseguretat”

Camilo Ramos / President de la FAVB

Ja fa un mes que Camilo Ramos va ser escollit president de la Federació
d’Associacions Veïnals de Barcelona (FAVB), agafant el relleu d’Ana Menéndez. 
Aquest veterà de l’associacionisme veïnal visita l’Espai Línia dies abans de les

eleccions municipals per parlar del nou càrrec i dels temes principals de la campanya.

Albert Ribas / Anna Utiel
BARCELONA

Perfil | Un històric de les lluites veïnals
Llibreter de professió, Camilo Ramos (Barcelona, 1953) ha estat vinculat al moviment
veïnal des dels divuit anys. També ha estat militant del PSUC i d’ICV i ha format part

del Districte de Sant Andreu. Des de l’any 2013 és a la junta de la FAVB. 

“Alguns partits veuen
la FAVB com un enemic,
o com un amic d'altres
forces polítiques”

Foto: Joanna Chichelnitzky
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Passen els mesos i a la finca de Can
Capellanets, a la confluència dels
carrers Remei i Galileu, tot segu-
eix igual. El projecte de la propie-
tat, la Fundació Sant Josep
Oriol –pertany a l’Arquebisbat–,
per tal de construir-hi una resi-
dència de gent gran segueix enca-
llat des de fa anys. 
I és que aquest projecte ha to-

pat amb dos problemes que no són
menors. Primer va ser la pressió
veïnal contra les intencions de
l’Arquebisbat, que va néixer el
2017 quan els veïns es van assa-
bentar d’un primer projecte que
preveia la construcció d’una resi-
dència d’investigadors i estudiants,
on hi veien un hotel encobert. No

a l’hotel del Bisbat, va ser el primer
lema de les protestes. Més enda-
vant, a causa de la pressió veïnal,
el projecte es va transformar en
una residència de gent gran. El dis-
seny previst també va aixecar po-
lèmica, ja que es preveia constru-
ir més enllà de l’edifici antic i
també, segons denunciaven els
veïns, els jardins de la finca enca-
ra corrien perill. Uns veïns, per cert,
que sempre han deixat clar que no
rebutgen la construcció d’una re-
sidència, però sí que demanen
que es faci sense fer noves edifi-
cacions i respectant els jardins.
Això seria un breu resum de

l’oposició veïnal, dirigida des de la
Plataforma Salvem el Patrimoni de
les Corts. També cal recordar,
però, el conflicte que hi ha obert en-
tre la Fundació Sant Josep Oriol i
l’empresa promotra l’Onada Ser-
veis, que havia de ser l’encarrega-

da de construir la residència per
posteriorment gestionar-la. Això,
però, es va tòrcer a finals del 2021,
quan l’Arquebisbat va decidir res-
cindir el contracte amb l’Onada
perquè volia reorientar el projec-
te, en una decisió on de ben segur
que les queixes veïnals també hi
van jugar un paper.

CONTENCIÓS JUDICIAL
En aquell moment, però, l’Onada
va interpretar que l’acord amb
l’Arquebisbat era del tot vàlid i, per
sorpresa, va començar a fer les pri-
meres obres de conservació de la
finca, cosa que d’altra banda l’A-
juntament exigia per l’alt nivell de
degradació de l’edifici i tota la fin-
ca. Aquí és on es va fer evident que
les coses entre l’Arquebisbat i
l’Onada no acabarien bé i, quan
això passa, normalment arriba
l’hora de la justícia, com així ha es-

tat. De fet, i aquesta és la novetat
més recent de tot aquest enra-
bessat conflicte, fa 15 dies la Fun-
dació Sant Josep Oriol presenta-
va el contenciós judicial contra l’O-
nada per tal que sigui la justícia
qui esclareixi si, tal com defensa
la propietat, no hi ha cap lligam
contractual entre les parts. Com
sempre passa amb aquests casos,
la resolució va per llarg.

L’ONADA, “L’ÚNIC FRÈ”
I com ho veuen tot plegat des de
la Plataforma Salvem el Patri-
moni de les Corts? Lògicament,
l’entitat veïnal segueix preocupa-
da pel futur de la finca i recorda
que la Fundació Sant Josep Oriol
i l’Arquebisbat “s’han compro-
mès privada i públicament a dur
a terme un nou projecte que res-
pecti l’edifici protegit i el jardí del
carrer Galileu” i acusen l’Onada de

ser “l’únic fre” perquè aquest com-
promís no pugui tirar endavant.
“Els hi és igual que les associacions
i entitats del districte diguem que
no volem el seu projecte perquè
desfigurarà el barri i destruirà un
jardí”, afirmen amb contundència
des de la plataforma. 
En paral·lel, la mateixa entitat

remarca que tot aquest conflicte no
és una problemàtica entre pri-
vats, tal com afirmava el socialis-
ta Jaume Collboni en una entre-
vista a la darrera edició de Línia
Les Corts. “Aquí parlem d’un edi-
fici amb protecció patrimonial,
d’un jardí que es pretén destruir en
un moment d’emergència climà-
tica i de 26 associacions de veïns i
entitats que s’han posicionat en
contra d’aquest pla”, remarquen
des de la Plataforma Salvem el Pa-
trimoni de les Corts com a resposta
a les paraules de Collboni.

» La Fundació Sant Josep Oriol presenta el contenciós judicial contra l’Onada per Can Capellanets
» El projecte de la futura residència que s’ha de construir en aquest solar fa anys que està aturat

Albert Ribas
LES CORTS

Una residència sota conflicte

Societat | Jornades de Gent Gran
La 21a edició de les Jornades de Gent Gran de les Corts, que reivindiquen un

envelliment actiu, arriba a la seva recta final. Després que es posessin en marxa 
el passat 15 de maig, les activitats s’acabaran aquest divendres 26 de maig.

Can Capellanets està situat a la confluència dels carrers Galileu i Remei i amb els anys la finca s’ha anat degradant. Fotos: Línia Les Corts



Les Corts
| 10

línialescorts.cat 24 de maig del 2023

La Miquel Llongueras
tancarà per obres de millora
BIBLIOTEQUES4La biblioteca
Les Corts-Miquel Llongueras
estarà tancada des del dilluns 29
de maig fins a finals d’octubre.
El projecte de reforma con-
templa modernitzar l’equipa-
ment, que es va inaugurar l’oc-
tubre del 2000 i que és “un re-
ferent cultural, educatiu i social
de primer ordre al barri de la
Maternitat i Sant Ramon”, afir-
men des del Districte.
Així doncs, entre les millores

destacades hi ha prevista l’am-
pliació de l’espai multimèdia i la
renovació dels ordinadors, l’ad-
quisició de mobiliari nou i la in-
corporació de la terrassa als
espais de la bibilioteca, així
com la millora de la climatitza-

ció i la insonorització d’algunes
zones de l’equipament.
L’objectiu de la millora, tal

com explica el consistori, és
fer una renovació en profundi-
tat “per fer d’aquest equipa-
ment un lloc encara més aco-
llidor, sostenible i accessible a
tothom”.
Amb tot, el tancament de la

biblioteca farà que la bústia de re-
torn també estigui tancada, però
els llibres i els documents es po-
dran retornar a qualsevol biblio-
teca de la ciutat o a la resta de la
Xarxa de Biblioteques Munici-
pals. A més, a les Corts hi haurà
disponible la biblioteca Mont-
serrat Abelló, situada al carrer
dels Comtes de Bell-Lloc.

SUCCESSOS4L’home que els
Mossos d’Esquadra van dete-
nir el 16 de maig per fer toca-
ments a cinc menors ha ingres-
sat a presó preventiva, segons ha
confirmat Betevé. El mateix mit-
jà afirmava que aquell mateix dia
l’home havia estat arrestat dues
vegades en poques hores.

VA INTENTAR ENDUR-SE UN NEN
Els Mossos van rebre una tru-
cada el dissabte 13 de maig que
els alertava que un home havia
intentat endur-se un nen de nou
anys. Segons va relatar la mare
a Betevé, el menor va anar a la
fleca del carrer del Vallespir a
comprar el pa i l’home va entrar
a l’establiment i va intentar en-
dur-se’l agafant-lo del braç. Per
sort, la fornera va poder agafar
el menor i el va fer passar darrere
del taulell.
Quan va tornar a casa el nen

va explicar els fets als pares,
que van avisar als Mossos. Men-
tre esperava que arribés la poli-
cia, el pare va seguir  l’home i el
va enxampar fent petons a un al-
tre nen i molestant una depen-
denta d’una botiga.
La policia el va detenir, va

passar a disposició judicial i va
quedar en llibertat amb càrrecs.
Davant dels fets, es va activar un

dispositiu especial de segui-
ments pel risc de reincidència.

NOVA DETENCIÓ
Els Mossos, conscients que po-
dia tornar a actuar, van muntar
un dispositiu als entorns esco-
lars a l’hora d’entrada i de sor-
tida de classe. Tal com preveia
la policia, hi va tornar. Ho va fer
el 16 de maig al matí. Aquest cop
va abraçar un menor de tres
anys en ple carrer i sense co-
nèixer-lo de res. La mare, que
era al seu costat, va fugir corrent
amb el nen.

Els Mossos el van detenir
per segon al cap d’unes hores, a
les tres de la tarda, després que
reincidís dues vegades més. Un
agent de paisà de la comissaria
de les Corts el va localitzar i el va
començar a seguir.
De cop, l’home es va acostar

a una noia menor i li va fer to-
caments. Tot seguit, va anar cap
a un nen de tres anys i li va fer un
petó. Finalment, la policia el va
tornar a detenir i va passar, no-
vament, a disposició judicial.
Ha estat en aquest punt quan
s’ha dictat que entri a presó.

L’individu ha estat detingut dues vegades. Foto: Arxiu

Presó per a l’home detingut per
fer tocaments a cinc menors

La façana de la biblioteca Miquel Llongueras. Foto: Poncelj
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EL DEBAT DELS ‘NÚMEROS DOS’ DE BARCELONA
Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC) i Munté (Trias per BCN)

Quatre números dos dels partits
amb opcions de governar Barce-
lona després de les eleccions mu-
nicipals del 28 de maig. Dues ho-
res de debat. Quatre grans temes
sobre la taula. Moltes idees, pro-
postes i, perquè no dir-ho, dards
enverinats. La tarda de dimecres
10 de maig, Elisenda Alamany
(ERC), Jordi Martí Grau (co-
muns), Maria Eugènia Gay (PSC)
i Neus Munté (Trias per Barcelo-
na) van participar en el debat
electoral organitzat pel Línia a
l’Espai Línia i conduït pel director
editorial del diari, Arnau Nadeu. 

ELS TEMES QUE IMPORTEN
Amb freqüència, les qüestions
que es tracten en campanya res-
ponen a les agendes polítiques dels
partits. Per aquest motiu, en el de-
bat a quatre, el diari Línia va vo-
ler trencar aquesta dinàmica i va
proposar a les mans dretes dels
caps de llista abordar el que de
debò interessa la població. Com?
Doncs ben senzill: amb dades. Se-
gons l’últim baròmetre municipal,
del desembre passat, els temes
que més preocupen la ciutadania
de la capital catalana són la inse-
guretat, la neteja, l’accés a l’habi-
tatge i la mobilitat.
En aquest sentit, els polítics,

acostumats a debatre en altres
termes, no van poder escapar de
la veritable actualitat de la capi-
tal catalana, tot i que de vegades
ho van intentar. Martí Grau deia

que la neteja no preocupa tant la
ciutadania, Munté afirmava que
les ocupacions il·legals de pisos
són un problema principal, Ala-
many se centrava en el turisme i
denunciava que la ciutat està en
venda i Gay treia pit de la Barce-

lona olímpica del PSC. Sigui com
sigui, els ponents es van adaptar
al debat suggerit i els espectadors
van poder escoltar què proposa
cada formació en allò que de
debò els interessa. Una estranya
sort per a una sala que es va om-
plir de gom a gom. 

ESTRATÈGIES DE CAMPANYA
Més enllà del que es va dir, el de-
bat també va ser útil per veure qui-
nes estratègies seguirà cada par-
tit en aquesta campanya electoral.
Les diferents tàctiques que els
candidats van defensar amb més
o menys fortuna i que en les prò-
ximes setmanes seran recurrents
en altres debats es poden resumir
a tall de titular.
Alamany, d’ERC, critica l’he-

rència del govern actual format
pels comuns i el PSC i es propo-
sa com l’opció de renovació per
l’esquerra. Martí Grau, per la seva
banda, es mostra com el repre-
sentant de la continuïtat del mo-
del iniciat el 2015. Gay, dels so-
cialistes, intenta desvincular-se
de qualsevol relació amb la for-

mació d’Ada Colau, tot i que el
PSC ha governat el mandat amb
ella. I Munté mira de capitalitzar
el vot anti Colau i encarna l’opció
de trencament amb els vuit anys
de govern de l’alcaldessa.

FÍLIES I FÒBIES
Així mateix, durant el debat tam-
bé es van poder observar les filies
i les fòbies de cada partit, és a dir,
l’antesala que permet intuir com
podrien teixir-se els pactes l’en-
demà dels comicis. Alamany i
Martí Grau, tot i les diferències, no
amagaven la seva proximitat i
camaraderia. Semblaria que els
socis de govern en els darrers anys
han estat ERC i els comuns i no
pas aquests últims i els socialistes. 
De fet, Martí Grau va ser molt

dur amb Gay. No va desaprofitar
cap oportunitat per atacar-la i
fins i tot ironitzar amb les seves in-
tervencions i les xifres que la so-
cialista portava apuntades. El
malestar dels comuns amb els
seus –encara avui– socis de go-
vern es palpa a l’ambient després
que Jaume Collboni abandonés

l’Ajuntament de Barcelona el ge-
ner passat per dedicar-se a temps
complet a la cursa electoral.
Per la seva banda, Alamany,

encara que va ser contundent
amb la gestió del govern, va pre-
ferir atacar el PSC. Sembla que la
distància ideològica entre ERC i els
comuns no és gaire gran, ara que
el procés independentista viu ho-

res baixes, i el que distancia amb-
dues formacions són potser més
les formes que no pas el fons.
Gay, al seu torn, no volia de-

cantar-se ni cap als comuns ni
cap a Trias per Barcelona. Té sen-
tit, ja que el PSC podria formar
govern tant amb uns com amb al-
tres, en funció dels resultats.
Amb tot, aquesta posició equi-

distant va fer que Gay fos l’ob-
jectiu de les crítiques dels seus ri-
vals en més d’una ocasió. L’es-
tratègia de Collboni de deixar l’A-
juntament i mostrar-se crític
amb els comuns malgrat seguir-
hi governant va ser una diana fà-
cil a la qual tots els candidats van
disparar, titllant la situació d’in-
congruent.
Pel que fa a Munté, la més mo-

derada dels quatre, va assumir
l’estratègia de mirar-se com el
PSC, els comuns i ERC es bara-
llaven. Com es diu col·loquial-
ment, la seva formació no té ca-
dàvers a l’armari, només quatre
anys d’alcaldia de Xavier Trias en-
tre el 2011 i el 2015, i per això la
seva posició en el debat va ser la
més còmoda dels quatre. Sempre
és senzill veure com els altres es
barallen. Però ja ho diu la dita cas-
tellana: els que es barallen es de-
sitgen. Potser per això cap dels
candidats d’esquerres va tendir-li
gaire la mà –amb alguna excep-
ció puntual de Gay–. Ara bé, ja se
sap que la política, de vegades, fa
estranys companys de llit.<

Albert Alexandre
BARCELONA

Confrontats pels problemes reals
» Les principals preocupacions de la ciutadania segons el baròmetre municipal van centrar el debat

» L'Espai Línia va presenciar les fílies i les fòbies dels quatre partits amb opcions de governar

Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC), Munté (Trias per Barcelona) i Nadeu, director editorial del Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Es van poder veure 
les estratègies que

seguiran ERC, comuns,
PSC i Trias per BCN 
en la campanya

Els ‘números dos’ 
van adaptar-se a un
format de debat

allunyat de la seva
agenda política

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona
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4Un de cada quatre barcelonins creu que la in-
seguretat és el principal problema de Barcelona.
Martí Grau, però, va defensar que s’han “reduït
un 16% els delictes respecte al 2019”. “Dir que Bar-
celona és insegura és exagerat”, va afegir. 
Gay, tot i que el seu partit ostenta la regido-

ria de Seguretat, es va situar als antípodes del dis-
curs de Martí Grau i va criticar els comuns en
aquest apartat. “Calen més mesures”, deia. Era la
mateixa opinió de Munté, que va afirmar que no
s’està “afrontant la inseguretat” i que quan Xavier
Trias va ser alcalde aquest problema “només pre-
ocupava el 3,4% de la població”. 
Alamany també va criticar la gestió del govern

en aquesta matèria. “S’ha gestionat a mitges i s’ha
menystingut la ciutadania”, va dir per afegir que
el PSC té “molta barra criticant una tasca que ha
liderat Albert Batlle”.<

Inseguretat El minut d’or

“La gent no vol continuar
igual. Cal posar les bases
d’una nova Barcelona. Vo-
lem obrir la ciutat, però això

no vol dir posar-la en venda.
L’alternativa no és tornar al passat”

ELISENDA ALAMANY“
“Barcelona viu una trans-
formació econòmica, so-
cial i urbanística. Trias és
l’antimodel i vol desmuntar-
ho tot. Per garantir la transfor-
mació, cal que Colau continuï”

JORDI MARTÍ GRAU

“Apostem per una ciutat
ordenada, que conciliï els
interessos de la ciutadania
i que no els confronti. Hem

de construir una Barcelona sos-
tenible que generi prosperitat i igualtat” 

MARIA EUGÈNIA GAY

“Barcelona no funciona
bé i la ciutadania vol un
canvi. El canvi és Trias. Cap
dels altres partits, malgrat
que facin veure que no es conei-
xen, és canvi. Són més del mateix”

NEUS MUNTÉ

1
4L’única ocasió en què Gay va defensar la tasca
de l’Ajuntament va ser en el debat de la neteja. La
socialista va argumentar que si la ciutat està bru-
ta és pels problemes que hi ha hagut amb la nova
contracta del servei de neteja. “Hem de mirar qui
n’ha tingut la responsabilitat i posar més mitjans
tècnics i humans en aquest servei”, va afirmar. El
mateix Martí Grau explicava abans que ella que la
pandèmia havia endarrerit la posada en marxa del
nou servei i afegia que “ara es començaran a veu-
re els efectes de la nova contracta”.
Els arguments no van convèncer Alamany. “Els

comuns tendeixen a aigualir els problemes”, va dir
per afegir que “Barcelona no s’acaba d’agradar, i
per això calen mesures”. Per a Munté, “la ciutat
segueix bruta i els contenidors sobresaturats”. A
més, va atacar el porta a porta i va dir que no fun-
cionarà en una ciutat “densa com Barcelona”.<

Neteja2

4Quan els comuns van arribar al poder municipal
ho van fer dient que solucionarien el problema de
l’habitatge. Alamany va utilitzar aquesta qüestió
per atacar la formació d’Ada Colau. “No heu fet
res del que dèieu que faríeu, i la prova és que en
quatre anys el preu del lloguer ha augmentat un
40%”, va criticar. En la mateixa línia, Munté va
afirmar que “no s’ha fet res del que es prometia”
i va considerar que “cal un gran consens i no po-
sar tota la responsabilitat en els propietaris”.  
Martí Grau va negar la major i va dir que el go-

vern hi ha posat fil a l’agulla amb mesures com la
d’obligar qualsevol nova promoció a tenir un 30%
d’habitatge de protecció. Per la seva banda, Gay
va afirmar que aquesta mesura no ha funcionat
i va explicar que des del PSC s’impulsarà la
construcció de “70.000 pisos públics i privats”. Els
seus oponents van titllar la mesura de faraònica.<

Habitatge3
4Martí Grau va avisar: “La contaminació s’ha re-
duït, i per això els canvis en mobilitat han vingut
per quedar-se”. Alhora, va assegurar que la població
“vol que es pacifiquin els carrers”. Malgrat això, Gay
no veia clar el seu posicionament. De fet, va afir-
mar que cal “fomentar el transport públic i la mo-
bilitat elèctrica” i va fer esment a un dels punts més
importants de la campanya del PSC en el terreny
de la mobilitat: “Apostarem per fer espais verds
als interiors d’illa com preveia el pla Cerdà”. 
En aquest àmbit, Alamany va acusar el govern

municipal de ser poc ambiciós en els seus plans
i va afirmar que cal “una autèntica pacificació dels
carrers que arribi a tots els barris de la ciutat”.
Munté es va mostrar més crítica i va asseverar que
les superilles estan creant “carrers de primera i de
segona”. A més, va acusar el govern municipal d’es-
tar portant la ciutat al “col·lapse”.<

Mobilitat4

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona
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El comerç surt al carrer
per les festes de primavera

FIRES4Les Corts ha celebrat al
llarg del mes de maig la primavera
amb tot d’activitats. Entre elles, les
diverses mostres de comerç al car-
rer que han organitzat les dife-
rents associacions de comerciants
del districte.
Així doncs, la primera va ser

la Mostra de comerç i artesania
que va organitzar El Cor de les
Corts el 6 de maig a la plaça Co-
mas. Una jornada que va omplir
l’espai dels productes i serveis
d’artesania que formen l’entitat.
El mateix dia l’Eix Sants-

Les Corts va organitzar la seva

particular iniciativa al carrer de
Vallespir, que va incloure di-
verses actuacions.
I la darrera jornada de comerç

al carrer és la que va organitzar el
passat 18 i 19 de maig l’Associa-
ció El Mirall de Pedralbes, a la
plaça del Mirall de Pedralbes.
Unes jornades que van comptar,
a més dels comerciants associats
i les seves parades, amb tallers in-
fantils, una exhibició d’arts mar-
cials i una altra de dansa.
Tot plegat per acostar i des-

cobrir el comerç local dels bar-
ris als veïns que s’hi van acostar.

ELECCIONS4Amb motiu de les
eleccions municipals de diumen-
ge, Barcelona Comerç i tots els
seus eixos comercials han pre-
sentat la campanya #Barcelona-
ComerçPREGUNTA, un extrac-
te de converses mantingudes a l’a-
bril a l’Espai Línia amb els can-
didats a l’alcaldia. Les respostes
són “titulars” que busquen donar
resposta a les principals inquie-
tuds del comerç de proximitat de
la ciutat. En aquest cas, la pre-
gunta era “Com fer un comerç
sostenible i rendible alhora?”.
Així doncs, l’alcaldable d’ERC,

Ernest Maragall, explica que s’ha
de revisar “la distribució de mer-
caderies per veure com arriben i
com surten i la gestió de residus
per mantenir neta la ciutat”. Per
la seva banda, l’actual alcaldessa
i candidata dels Comuns, Ada
Colau, aposta per la mobilitat “ac-
celerant la implementació de la
darrera milla per fer la mobilitat
sostenible i treballar la reducció
dels residus”.
El candidat socialista, Jaume

Collboni, explica que el model

econòmic “ha de tenir tres potes:
la competitivitat, sostenibilitat i
l’equitat”. Xavier Trias respon
que “s’ha de fer campanya per-
què la gent compri al comerç de
proximitat” i lluitar contra els que
“fan que els portin tot a casa”.
La candidata de Ciutadans,

Anna Grau, es pregunta què vol
dir comerç sostenible: “Que no et
donin bosses de plàstic? El co-
merç no ha de respondre pels

reptes ecològics de la ciutat, ho
ha de fer l’alcalde”, explica. El
candidat del PP, Daniel Sirera,
creu que “el comerç de proximi-
tat ja és sostenible” i que qual-
sevol necessitat del comerç “s’ha
de garantir des de l’Ajuntament.
Finalment, la candidata de

Valents, Eva Parera, es va limi-
tar a demanar el vot a la seva
candidatura perquè “pot millo-
rar el que han tingut fins ara”.

Els alcaldables aposten pel comerç de proximitat sostenible. Foto: Ajuntament

Els candidats aposten pel
comerç de proximitat sostenible

Imatge de la Mostra de Comerç del Mirall de Pedralbes. Foto: Ajuntament

Negocis | Omplir els locals buits
Barcelona Activa, en el marc de l’estratègia Amunt Persianes, ha posat en marxa el nou
servei municipal per a la intermediació de lloguer de locals buits, batejat amb el nom
d’Intermedia Locals. Ja es pot consultar al web barcelonactiva.cat/intermedialocals. 
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Esports

"Mentre repassava fotos de gairebé
tota una vida a la pista, se'm po-
sava la pell de gallina. És que és
molt fort... Vaig començar al club
amb 6 anys i acabem de pujar a la
màxima categoria... Soc incapaç de
trobar les paraules precises per
descriure com em sento", confes-
sa Sílvia Oller (Barcelona, 1994),
capitana de l'AE Les Corts-UBAE,
l'endemà de l'històric ascens a
Primera Divisió. No han passat ni
24 hores de la fita, des que l'equip,
campió del grup 2 de Segona Di-
visió, vencés per 2-6 el CD Chi-
loeches, campió del 4, i la barce-
lonina continua en un núvol. Ho
estarà molt de temps.
Oller guardarà sempre al cor el

que va viure el dissabte 20 de maig
de 2023 a Chiloeches, un municipi
de Guadalajara amb gairebé 3.900
habitants i, sobretot, l'alegria al seu

voltant després del final del matx.
Es queda amb la cara de felicitat
i l'emoció de les companyes: "Al-
gunes ploraven. Eren llàgrimes de
recompensa d'un llarg camí. En-
cara no som conscients d'haver as-
solit l'objectiu que ens vam mar-
car al principi de curs".
És un èxit d'autor, de senti-

ment de pertinença i fidelitat,
perquè més de la meitat de l'equip
no ha jugat a cap altre club de fut-
bol sala que no sigui l'AE Les
Corts-UBAE, com la capitana.
Totes fa força anys que en formen
part. "El grup humà és pura mà-
gia i estem unides pel compromís,
la passió i la persistència. Hem fet
un pas endavant competint i en so-
lidesa, i hem superat moltes difi-
cultats", reivindica.
Sempre agraïda a qui l'ajuda,

Oller vol fer partícip de l'ascens
a Primera Divisió a aquelles ju-
gadores amb qui va coincidir
quan va tornar a l'entitat, amb 14
anys i després de dos com a bas-
quetbolista al Joventut Les Corts

i el CBF Sarrià. Es va incorporar
al primer equip i compartia ves-
tidor amb companyes més grans
i experimentades. Algunes són
ara grans amigues. "Els he insistit
que també són responsables d'a-
quest èxit perquè elles van co-
mençar a crear i fer créixer el fut-
bol sala al club, i van encetar
aquesta meravellosa història",
adverteix l'entrevistada, que vol
fer menció especial a tres espor-
tistes, Sara Abelló, Eli Cobartera
i Mar Bujons, i a l'entrenador,
Xavi Peradalta.

LES DIFICULTATS
Per a Oller és el seu quart ascens.
Èxits que expliquen les dificultats
que han hagut de vèncer. Quan va
aterrar amb les grans, el grup
competia a Primera Catalana.
Després van pujar a Divisió d'Ho-
nor, i, anys més tard, a Segona Di-
visió, on van competir fins que l'e-
quip es va desfer. "Vam tenir
sort que el sènior B pugés a Di-
visió d'Honor i les dues o tres de
la primera plantilla que ens vam
quedar al club vam incorporar-
nos al grup, que es va convertir en

l'únic sènior", rememora. Més en-
davant, aquell equip assoliria
una plaça a Segona Divisió per-
què era líder quan es va suspen-
dre (i ja no es va reprendre) la
temporada per la covid, i ara, en
la seva tercera temporada a la ca-
tegoria de plata, acaba de gua-
nyar-se un lloc a l'elit.
"El meu paper ha estat man-

tenir cohesionat un grup molt
jove i que valoressin el creixement
de la secció. Fa anys les jugadores
ens havíem de pagar els viatges i
organitzar festes per guanyar di-
ners. Ara el club assumeix els
viatges i l'organització. Ha apos-
tat fort per nosaltres i la cosa ha
sortit molt bé", celebra. 
"Per a mi ser mamut [el sím-

bol del club] és un orgull. Quan
creixes i no marxes d'un lloc és
perquè t'hi sents a gust, estimada
i valorada. M'omple que s'aposti
pel futbol sala femení i que les ne-
nes de la base ens vinguin a veu-
re. Es nota que m'estimo la famí-
lia mamut?", conclou Oller.

L’equip cortsenc celebra el seu ascens a Primera. Foto: AE Les Corts-UBAE

SílviaOller esquedasenseparaules
» La capitana, que només ha jugat a l’AE Les Corts-UBAE, celebra l’històric ascens a Primera Divisió
» “El grup humà que hem format és màgic i estem unides pel compromís, la passió i persistència”, diu

Esport adaptat |Torna el TRAM Barcelona Open  
Avui i fins al pròxim diumenge 28 de maig tindrà lloc la sisena edició del TRAM Barcelona Open,
el torneig internacional de tenis en cadira de rodes de Barcelona, que es disputa al Real Club de
Polo. “El nostre objectiu és donar visibilitat aquest esport”, diu Jose Coronado, el seu director.

Toni Delgado
LES CORTS
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Viuen línia

L’actriu Bàrbara Mestanza dirigeix i pro-
tagonitza aquesta obra escrita per ella
mateixa en què narra l’abús sexual que
va patir l’any 2015. Sucia parla de la xa-
cra dels abusos posant el focus no només
en l’experiència pròpia de la víctima,
sinó en com rebem com a societat
aquesta mena de situacions.

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Teatre

Sucia
Bàrbara Mestanza

Caïm Riba ha publicat aquest mes de
maig el seu quart disc en solitari, El racó
dels pensaments (RGB Suports). El cantant
i compositor ha assegurat en una en-
trevista concedida a l’ACN que l’àlbum és
un cant a l’optimisme i una barreja d’es-
tils. “A l’àlbum hi ha varietat d’estils per-
què és el meu tarannà”, ha confessat el fill
de l’icònic Pau Riba.

Música

Toda una vidaés una pel·lícula feta a par-
tir de les gravacions domèstiques que la
directora ha enregistrat al llarg de dotze
anys amb l’objectiu de retratar els seus
avis, Paco i Trini. Junts durant més de sei-
xanta anys, la seva és una història d’amor
única que Romero ha volgut salvar de l’o-
blit. Un amor que s’estén a tota la famí-
lia i que l’Alzheimer posarà a prova.

Pelis i sèries

Toda una vida
Marta Romero Coll

El racó dels pensaments
Caïm Riba

Museu a la Casa Amatller
La Casa Amatller està d’estrena. L’obra arquitectònica de Jo-
sep Puig i Cadafalch té, des d’aquest mes de maig, encara

més atractiu. L’edifici ha obert les portes del nou Museu Digi-
tal, un espai de 2.000 metres quadrats i amb una sala immer-
siva 360 graus que pretén ser un referent del modernisme a
Barcelona. La primera mostra d’aquest flamant museu, inau-
gurada coincidint amb el Dia dels Museus, és una exposició
temporal dedicada als dracs modernistes. La Casa Amatller

també vol organitzar-hi activitats culturals que “revitalitzaran
l’edifici, donant-li moviment propi i un espai de pensament”.

P E L L O  R E P A R A ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El Premi Nobel de Literatura viatja a Ca-
talunya en la seva nova novel·la: un afer
sentimental entre un músic polonès i una
barcelonina. Tots dos es coneixen a Bar-
celona gràcies a l’interès comú per la mú-
sica de Chopin. Witold, un reconegut pia-
nista polonès, viatja a Catalunya per par-
ticipar en un recital. Després del concert,
l’amfitriona, Beatriu, el convida a sopar.

Llibres

El polonès
J. M. Coetzee

|Star Trek: Resurgence
Ja és aquí un nou videojoc que explica una història que transcorre poc

després dels fets d’Star Trek. Disponible per a PC, PS 4 i 5 i Xbox Series X/S.
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Pello Reparaz (Arbizu, Navarra, 1990) és
el cantant, el compositor i la imatge del
grup Zetak, un dels més importants ac-

tualment de la música en euskera.
Aquest mes de maig, però, ha fet una ex-

cepció i ha publicat una cançó que no
està escrita en basc. Es tracta d’una ver-
sió del famós Pa amb oli i sal, de Blau-
mut, en què s’ha atrevit amb el català

acompanyat de la cantant Suu. La publi-
cació de la cançó i del videoclip va anar
precedida d’un vídeo en què Reparaz va
fer un discurs amb un català gairebé im-
pecable. L’artista va explicar que està re-
bent moltes trucades per actuar als Pa-
ïsos Catalans i que volia “fer un gest” a la
llengua catalana. “Aquesta és la meva
manera de dir gràcies”, va assegurar.

Famosos

Ser la imatge i la veu del grup Zetak
Es tracta d’una de les bandes de moda al País Basc i Navarra

Versionar una cançó en català
Canta ‘Pa amb oli i sal’, de Blaumut, acompanyat de la cantant Suu 

Ja el consideren català d’adopció
L’estima que ha mostrat per la llengua catalana ha causat furor
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4Un bus va recórrer diversos
municipis del Garraf, del Baix Llo-
bregat i del Barcelonès per donar
feina a 500 persones. Es tracta del
projecte Barcelona Emplea de la
companyia Clece, especialitzada
en la prestació de serveis essen-
cials, i que es va portar a terme del
8 al 12 de maig a quatre ciutats
metropolitanes: l'Hospitalet (11 i
12 de maig), Martorell (10 de
maig), Vallirana (9 de maig) i Sitges
(8 de maig). "És un projecte pioner
a Catalunya, estàvem molt il·lu-
sionats", reconeix Cristina Fer-
nández, responsable de la ruta
Barcelona Emplea. 

La voluntat de la companyia
era seleccionar un centenar de
candidats a cada parada del bus
de Barcelona Emplea, que pròxi-
mament s’incorporaran a treballar
a l’empresa en diferents àmbits,
com a personal de neteja, de
manteniment, d’atenció a perso-
nes grans o amb mobilitat redu-
ïda i de vigilants de seguretat, en-
tre altres. Fernández detalla que al
bus hi havia un equip de selecció
de personal que va portar a terme
les entrevistes als candidats. Uns
candidats que es van inscriure a la
iniciativa a través del telèfon 900

060 120 o del seu web oficial per
obtenir cita prèvia, així com mit-
jançant els serveis de promoció
econòmica de Sitges, Vallirana,
l'Hospitalet i Martorell. 

Parlem amb una de les candi-
dates, Tania Bruceño, que va fer
l'entrevista a Sitges. Ella va ser re-
mesa al bus des de l'Ajuntament
d’aquest municipi. "Al bus de Cle-
ce em van atendre molt bé", ce-
lebra la Tania, que té experiència
en els àmbits de la neteja i de la
cura de gent gran. 

Així i tot, Barcelona Emplea va
atendre també persones que,
de manera espontània, entra-
ven al bus a fer entrevistes. A
més, si es donava el cas que no
es podia atendre algú per la gran
afluència de gent, recollien les se-
ves dades "per entrevistar-les en
els pròxims dies", tranquil·litza
Fernández. 

Aquest és el cas del Kevin Ma-
teo, que és precisament un dels
candidats espontanis que el dia 8
de maig es va apropar al bus
quan feia la seva parada a Sitges.
"Em van atendre molt bé, tot i no
tenir cita prèvia", agraeix el Kevin,
que ha presentat candidatura
com a treballador familiar.

VESSANT SOCIAL
Per altra banda, aquesta iniciati-
va ha tingut un vessant social, ja
que Clece volia oferir oportuni-
tats laborals a veïns i veïnes en si-
tuació vulnerable, com ara vícti-
mes de violència masclista, mi-
grants, persones en risc d’exclu-
sió o amb diversitat funcional.
“Volíem integrar al màxim per-
sones amb necessitats de feina”,
diu Rosa Llamas, responsable de
Recursos Humans de Clece a Ca-
talunya i les Balears. "El nostre
compromís amb la inserció la-
boral de persones en situació
de vulnerabilitat és present en to-
tes les nostres iniciatives d’ocu-
pació", coincideix Fernández, que
reconeix que és "engrescador"
poder oferir un lloc de feina i
"acompanyar aquestes persones
en el seu desenvolupament pro-
fessional", afegeix. 

En aquest sentit, el Kevin re-
corda que el dia que va fer l'en-
trevista va veure gent que, per l'e-
dat, poden no tenir gaire traça
amb les noves tecnologies, bàsi-
ques avui dia per buscar feina.
"Aquesta iniciativa els va ajudar
també en aquest sentit, ja que els
va fer propera i accessible la cer-

ca d’una oportunitat laboral",
destaca el Kevin.

Per aquesta raó, Clece ha tre-
ballat braç a braç en el marc d’a-
questa campanya amb entitats
del tercer sector com Creu Roja,
Ecom, Programa Incorpora, l’Hos-
pital Baptista de Sitges i Salut i
Comunitat per tal d’assolir aques-
ta meta. En aquest sentit, els dos
responsables de la companyia
recorden que, a Barcelona, Clece
compta amb un 7% de treballa-
dors en plantilla pertanyents a
col·lectius vulnerables. Montse
Parés, delegada social de Clece a
Catalunya i les Balears, reivindica
aquesta col·laboració amb les
entitats socials que permet una
"possibilitat real" d'inserir aques-
tes persones en les vacants ofer-
tes. Parés estima que al voltant
del 10% de les persones que
s’han seleccionat responen a
aquest perfil.

Clece, a més, farà un acom-
panyament personalitzat a
aquestes persones si detecta
alguna necessitat que cal abor-
dar, detalla Parés. "Volem donar
oportunitats a persones que
vulguin sumar en el projecte de
Clece", resumeix. 

VOLUNTAT D'ESTABILITAT
Això no vol dir, però, que no s’hi
poguessin presentar persones
amb un altre perfil. L’empresa
ha col·laborat estretament amb
els serveis de promoció econò-
mica dels ajuntaments de les
ciutats on va fer parada el bus per
tal que els derivessin perfils de
persones que s’adeqüessin a les
places demandades.

Els responsables de l’empre-
sa han detallat que van oferir
contractes adaptats a les neces-
sitats de cada persona, des de 20
fins a 40 hores setmanals, alguns
d’ells indefinits, altres temporals,
sempre amb la possibilitat de
passar a la borsa de treball de la
companyia un cop finalitzats.
L’objectiu és que gran part d’ells
esdevinguin indefinits a curt o
mitjà termini. “Que siguin perso-
nes que es quedin amb nosaltres”,
assenyala Llamas.

Per tot plegat, el Kevin i la
Tania, dues de les 826 persones
entrevistades, celebren aques-
ta iniciativa, que consideren
"molt propera, humana i posi-
tiva" per a les persones. "Jo la fa-
ria moltes més vegades", con-
clou, satisfeta, ella.

La ruta de la feina
Un bus recorre la província per
‘repartir’ 500 llocs de treball

La voluntat de la companyia era seleccionar un centenar de candidats a cada parada del bus de Barcelona Emplea. Fotos cedides

Pàgines especials
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDULCORANTS

Segons l’Organització Mundial de la Salut, els edulcorants 
no funcionen com a mètode per reduir el greix corporal   

FRUITA

APRIMAMENT

INFANTS

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una de les vies més acceptades per perdre pes és la substitució
del sucre per un dels molts edulcorants que hi ha al mercat. La
sacarina, l’aspartam o l’estèvia són els més habituals. Tanmateix,
això podria no ser una bona idea. Segons indica l’Organització
Mundial de la Salut (OMS), els edulcorants no només no són
efectius pel que fa a la reducció de massa corporal, sinó que po-
den tenir efectes indesitjats a llarg termini. L’OMS adverteix que
el seu ús continuat pot augmentar el risc de diabetis de tipus 2
o de malalties cardiovasculars. 

L’advertiment consta en un informe elaborat per l’organitza-
ció on s’especifica que els edulcorants en cap cas contribueixen
per si mateixos a reduir els greixos. L’única alternativa vàlida és
el consum de sucres naturals, els que trobem a la fruita o a les
begudes no ensucrades. 

A més, l’OMS adverteix que cal reduir l’endolciment de la
dieta, especialment entre els infants. L’excés d’aliments o de be-
gudes ensucrades els afecta directament, perquè s’acostumen a
nivells elevats de sucre a la dieta, cosa que els perjudicarà a llarg
termini, sobretot si opten pels edulcorants com a alternativa.     

L’OMS desaconsella els edulcorants

Els edulcorants sense sucre no tenen cap valor nutritiu  
i poden causar diabetis i problemes cardiovasculars 

Les claus

L’única alternativa als sucres lliures en la dieta és canviar-los
pel consum de sucres naturals, com els que hi ha a les fruites 

Els experts internacionals recomanen reduir la quantitat de
sucre en la dieta habitual, especialment en la dels infants  
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